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Johannes Ewald skriver 1779 i sin navnkundige 
kongesang, ”Kong Christian stod ved højen mast”, i 
sidste vers: ”Sortladne Hav! Og rask igiennem Larm og 
Spil, Og kamp og Seier føer mig til Min Grav”.

Per Arnoldi: - Det var mit aktuelle tema, da jeg blev 
foretrukket til at udføre værket blandt 83 forslag i den 
åbne konkurrence om 
mindesmærket for de 
omkomne danske søfolk 
under 2. verdenskrig. 
Ove r  2 .000  danske 
søfolk (109 f ra ØK) 
omkom under anden 
verdenskrig i all ieret 
tjeneste. Det fascinerer 
mig især, at mange af 
dem kæmpede allerede 
fra 1939 og krigen ud – 
a l tså  længe før  det 
danske samfund for alvor 
sagde f ra  ne top  på 
dagen, 1943, for afslø-
ringen i Mindelunden, 29. 
august .  Og de b lev 
oprindeligt aldrig takket 
og mindet for deres 
indsats. 

Men nu rådes der bod på 
det. Tirsdag, 29. august 
k l .  14 ,  a fs lø re r  H M 
Dronningen og stats-
minister, Lars Løkke 
Rasmussen, ”Sortladne 
Hav”, lige ved siden af 
frihedskæmpernes grave 
i Mindelunden

A l v o r  –  m e n  o g s å     
håb og lys

Ved afsløringen vil vi se 
en monumental sort 
indisk diabasblok, 300 x 
300 cm over jorden, 
forankret 60 cm under 
jorden. Det er hugget i 
relief og gengiver havets 
evigt urolige overflade. 

Foran reliefpladen anbringes et periskop-sigte udført i 
stål. Tekstlinjen er også udført i stål og anbragt 
svævende ud fra reliefoverfladen. 

Arnoldi: - Dommerkomiteen valgte mit forslag, fordi det 
peger på alvoren og de dramatiske hændelser ved at 
tilføje et periskop-sigte, som understreger det centrale 

aspekt: Faren og dø-
den..men også håb. 
Periskop-sigtet kan 
nemlig også betragtes 
s o m  e t  k o r s ,  d e r 
tænder håb og lys. Det 
har været en meget 
stor inspiration og 
g læde for  mig,  a t 
medvirke til, vi også 
husker de omkomne 
s ø f o l k ,  s o m  i k k e 
tidligere officielt er 
blevet mindet på lige 
fod med modstands-
bevægelsen og de 
omkomne i KZ-lejre-
ne.    

Nyt Arnoldi-værk

Per Arnoldi er jo kendt 
fra hundredvis af ar-
bejder i stærke farver – 
men omkring besæt-
telsen er det blevet til 
flere værker i dunkle 
farver som ”Sortladne 
Hav”. Det fortæller han 
om i et nyt bogværk, 
som udkommer t i l 
september, fra Gyl-
dendal.
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Krigssejlernes monument i Mindelunden afsløres 29. august: 

”Sortladne Hav! - Kamp og Seier til Min Grav” 

Per Arnoldi – i dag kan vi vise V-tegnet ikke mindst takket være 
de danske søfolk, som kæmpede allerede året før, Danmark 
blev løbet over ende 9. april 1940. Deres indsats blev også 
baggrunden for, at Danmark kunne medvirke ved den store 
allierede 70 års mindehøjtidelighed for D-Day i Normandiet 
2015, som jeg selv overværede. (Foto: Erik Ljunggren)

Side 11: 
ØK Klubben også 
med i Mindelunden, 
29. august.
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Dødsfald - Æret være deres minde

85 år:   04.07. �Henning Sørensen, Vædderen 30,              
3  3650 Ølstykke� �     
                 � h-sorensen@email.dk
        � 31.07.� Gert Robert Hansen, Kongsager 4, � �
2  2620 Albertslund
  
80 år: �02.06.� Ole Sonne, P.O. Box 556, 88856 Likas, � �  
S  Sabah
                  � olesonne37@gmail.com
          03.07. Leif Nielsen, Hovedgaden 389, 2640  
H  Hedehusene
                      ln@12move.dk
 08.07. Nils Jensen, 1212 SW Hessler Drive,  
9  97239 Portland, Oregon USA
                     kathy@anastasia.com
          24.07. Ole Brask, Læderstræde 8A, 4000  
R  Roskilde
              ole.brask@get2net.dk        
   24.08. Kurt Lindholt, Regnar Juels Vej 20,       
9    9210 Aalborg SØ
                 lindholt@mail1.stofanet.dk

75 år:  19.07. Jørgen Post Pedersen, Bistrupvang 20, 
4  4622 Havdrup
            j.post@teliamail.dk
 25.08  Per H. Thomsen, Poulsvej 3, 2950  
V    Vedbæk
            pht@neumannthomsen.dk

70 år: 26.07. Steen Ove Jensen, 11 Belfair Point Dr., 
B  Bluffton SC 29910, USA
         sojensen@aol.com             
   30.07.  Harry Peter Gudme, Møllemosen 105,    2
2  2760 Måløv
       harry.gudme@gmail.com
   08.09. Erik Bøgh Christensen, Skodsborg  
S  Strandvej 278 B, 2942 Skodsborg
            erikbc88@mail.dk                                    

65 år 10.07. Jan Overgaard, Østre Pennehavevej   
A  1A, 2960 Rungsted Kyst
             janotina@hotmail.com
  29.08.  Knud Skov Christensen, Vestre  
u  Lufthavnsvej 20-22, 6705 Esbjerg Ø
   knud@hschristensen.dk
      08.09. Henrik Hjorth Larsen, Hulsø Ege 9, 2960 
R  Rungsted Kyst
             mail@lintex.dk
   12.09.  Niels Erik Knudsen, Jesselton Condo A-
0  03-SE, Jalan Bersatu,
                  88300 Kota Kinabalu, Sabah                   
  smallesund97a@gmail.com

60 år: 26.06. Søren Bank, Rolsøvej 3, 8240 Risskov    
b  bankhornung@gmail.com
 13.08. Søren Byberg Jensen, Stendam 16,  
6  2650 Hvidovre
              soren.b@webspeed.dk
      19.08. Carl Henrik Hess, Wesselsgade 22, 
  3 th. 2200 København N
             henrik.hess@mail.dk
  04.09. Ole F. Thomsen, Aabrinken 181, 2830  
V  Virum
             tothomsen@mail.tele.dk
 11.09. Jacob Nielsen-Kolding, c/o Heidelberg  
G  Ghana Ltd., PMB CT 319,    
C  Cantonments, Accra, Ghana           
  jacob.nielsen-kolding@heidelberg-  
g  ghana.com

Nye medlemmer – Hjerteligt velkommen i klubben

Rasmus Fenger, Greensboro NC, USA.  Elev træ, 
1979-1981, under bl.a. Palle Jensen og Jørn Dahlkvist. 
1982 Projektafdelingen. Forlod 
herefter ØK. 1983-1996 i træ-
forretning hos Dalhoff Larsen & 
Horneman A/S i London, Jeddah, 
Greensboro NC og København med 
ansvar for alle internationale aktivi-
teter samt en del af koncernledelsen.  
Startede 1998 egne forretninger med 
ejerskab af “The master franchise for 
Jan-Pro Cleaning Systems”.  

Ole Larsen, Frederiksberg, Executive Vicepresident og 
CFO  Bavarian Nordic A/S. ØK's Finansafdeling 1988 - 
1998. Læs interview i serien, ”Det tog de med sig fra ØK, 
side 12-13

Preben Meilvang, Frederikssund. 
ØK's Skibsafdeling 1968, purser på 
MS FALSTRIA på en rejse til USA 
1971, udstationeret Hong Kong 
1973 – 1976 og Manila, Filippinerne, 
1976 – 1977. Forlod ØK 1978.

Bodil Westergaard, Hørsholm, 
enke efter Ole Westergaard tidl. 
EAC  Afrika og Indonesien.

Linda Falkvist, Frederiksberg.  
ØK's Træafdeling og Personale-
afdeling, 1972 - 1979. (Foto til 
højre).

Utroligt, hvordan ens udsyn kan ændres. I min ungdom 
syntes jeg, at 70 år var at være gammel. Men sådan er 
det jo heldigvis ikke mere, og for mig og Alice er denne 
tredje livsperiode ren luksus. Vores døtre, Anita og Eva, 
er godt gift, vi har fire børnebørn, to på 4 år, et på 
henholdsvis tre og to år, og de bor nu alle i Danmark. Om 
børnebørnene synes, jeg er gammel, kan jeg ikke rigtig 
finde ud af, men i betragtning af de ting, de forventer sig 
af mig, tror jeg det ikke. 
 
Bortset fra arbejdet med ØK´s Almennyttige Fond (ØK 
Fonden) og Asia House er jeg ikke længere engageret i 
andre erhvervsgøremål. Så friheden til at gøre det, vi har 
lyst til, må siges at være komplet.  Et godt helbred er 
naturligvis en vigtig forudsætning, og det har vi heldigvis 
begge.

-Hvad husker du særligt tilbage på i såvel din karriere i 
ØK, Fonden og dit erhvervsliv i øvrigt?
 
-Overskriften er bestemt, at hvis jeg igen var 17 år og 

stod overfor valget at gøre min ØK karriere om igen, 
ville det blive et klart: ”JA TAK”!   Der er virkelig mange 
højdepunkter for mig personligt – og nedturene har jeg 
helt ærligt glemt - men dog, som så mange andre gode 
kollegaer, har jeg grædt det, der skulle grædes, over 
den sørgelige og unødvendige afvikling af ØK. Hvis jeg 
skal fremhæve enkelte eksempler på højdepunkter må 
det være: 

 To uger efter, jeg kom tilbage fra militær-
tjeneste, blev jeg trukket ud af det navnkundige 
”professorkursus” og sendt til Hong Kong med 
henblik på udstationering i Beijing.

 Gift med Alice 1978 samt gen-udstationering i 
Beijing yderligere tre år, hvor vores første 
datter, Anita, blev født i 1980.

 Udnævnt til filialbestyrer i Hong Kong 1983 og 
de syv efterfølgende år med fantastiske 
kollegaer. 

 Medlem af ØK´s koncernledelse 1994. 

70 år…men ikke gammel, vel? - Var jeg igen 17 år, havde jeg fortsat valgt ØK

Fødselsdags-portræt: Erik Bøgh Christensen 70 år, fredag 8. september 2017

Freddy K. C. Wæver, Frederiksberg, tidl. EAC 
Shipping, er afgået ved døden 2. februar, 83 år.

Erik Almdal, Højbjerg, tidl. Eksportafdelingen, er 
afgået ved døden 14. februar, 77 år.

Carl Christian Skat Larsen, Smidstrup, tidl. Alfragt 
A/S, Københavns Frihavns- & Stevedoreselskab A/S og 
derefter Københavns Havn A/S, er afgået ved døden 19. 
februar, 70 år. 

Vagn Genter, Hellerup, tidl. EAC Fjernøsten 
(Cambodia, Thailand og Indonesien), senere bl.a. 

direktør Brdr. Hartmann A/S, er afgået ved døden 23. 
februar, 80 år.

Erling Haugaard Christensen, Holte, tidl. EAC 
Shipping, Rangoon, Sydafrika, Eksportafdelingen, 
Hovedkontoret samt San Francisco og Alfragt A/S, er 
afgået ved døden 11. april, 87 år.

Jørgen Sandberg, Hvidovre, tidl. Hovedadmini-
strationen, er afgået ved døden 16. april, 82 år.

Henning Sørensen Gert Robert Hansen Leif Nielsen

Nils Jensen Kurt Lindholt Per H. Thomsen

Steen Ove Jensen Harry Peter Gudme Henrik Hjort Larsen

Niels Erik Knudsen Søren Bank

Ole F, Thomsen Jacob Nielsen-Kolding

Søren Bybjerg Jensen
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 Fødselsdags-portræt:fortsat fra side 3

4 scener – 65 udstillere – 130 events. Det var rammerne 
for Historiske Dage i Øksnehallen på Vesterbro i 
København, 25.-26. marts, om bl.a. en lang række 
aktuelle bogudgivelser for målgruppen. Begge dage var 
der fokus også på de to aktuelle ØK-relaterede værker, 
Martin Jes Iversens UDSYN (Lindhardt & Ringhof) samt 
Frode Z Olsens, IKKE EN JORDISK CHANCE 
(Turbineforlaget).

Martin blev interviewet om UDSYN af journalist Ulla 
Bechsgaard, Jylllands-Posten, som forsynede bogen 
med fem stjerner i sin anmeldelse. Hun placerede 
ligeledes UDSYN på en tredjeplads blandt de ti bedste 
2016-udgivelser af erhvervsbøger.  UDSYN nærmer sig 
et salg af 2.000 eksemplarer.

Frode Z Olsen er også mødt med betydelig interesse og 
flotte anmeldelser af hans Hongkong-baserede 
beretning om bl.a. flere ØK personligheder under den 
japanske besættelse i 2. verdenskrig. Såvel Jyllands-
Posten, som Weekendavisen og Berlingske har omtalt 
Frodes arbejde med topkarakterer. ”Mesterligt” skrev 
f.eks. Jyllands-Posten. Under messen i Øksnehallen 
blev Frode interviewet af historikeren Rasmus Dahlberg. 

Såvel Martin som Frode talte for fyldte stolerækker og 
mange stående – også unge – så kendskabet til ØK blev 
bredt godt ud trods den hårde konkurrence på de fire 
scener og de mange seværdige stande.  

Martin Jes Iversen under interviewet i Øksnehallen med 
journalist Ulla Bechsgaard. (Foto: Erik Ljunggren)

UDSYN havde en flot placering på forlagets stand, hvor også 
de yngre generationer blev inspirerede.

Der var stor interesse begge dage for Frode Z. Olsens, IKKE EN 
JORDISK CHANCE, på Turbine-Forlagets stand..

Frode oplyser, at han er i tænkepause om en ny bog i 
samme retning. Martin arbejder aktuelt på en 
international artikel om oprettelsen og finansieringen af 

Det Russiske Østasiatiske Kompagni i 1899, og han har 
bl.a. under stor bevågenhed forelagt materialet ved en 
international konference i Denver.

ELJ
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Historisk fokus på ØK-værker i Øksnehallen 

 Medlem af ØK´s bestyrelse i to omgange. 
M e d a r b e j d e r v a l g t  s y v  å r  o g  v a l g t  a f 
generalforsamlingen i to år efter, jeg forlod ØK i 
1997, samt indbydelsen til at træde ind i  
bestyrelsen for ØK Fonden fra 2006 som 
efterfølger for John Arthur Hansen.

 At jeg fik mulighed for at prøve kræfter udenfor 
ØK som CEO i Modern Terminal Hong Kong i otte 
år er bestemt også et højdepunkt, ligesom jeg 
heller ikke kan undgå at nævne Baresso-
kaffeeventyret med de gode kolleger, Kenneth 
Luciani og Bjarne Uhde. 

Jeg er også utrolig glad for, at 
bestyrelsen for ØK Fonden 
valgte mig til formand som 
efterfølger for Jan Erlund, da 
han nåede aldersgrænsen i 
2 0 1 4 .   F o n d e n  b l e v 
desværre aldrig den milliard-
fond, den blev stillet i udsigt 
ved direktionens stiftelse i 
1988, men med en kapital på 
omkring 100 mio. kr. er der 
ti lstrækkeligt økonomisk 
r å d e r u m  t i l  a t  l e v e r e 
meningsfyldt på formåls-
paragraffen. 

Asia House – central brik
-Asia House – især Asia Hall 
– fremstår nu i en mere 
fremtidig ramme. Hvad vil du 
i sær  pege  på  omkr ing 
ændringerne såvel fysisk 
som visionært?
-Asia House er en helt central 
br ik  i  Fondens v i rke.  I 
begyndelsen af 2017 foretog 
vi en nænsom renovering af 
husets centrale mødested, 
Asia Hall, samt de mindre 
t i l h ø r e n d e  l o k a l e r,  o g 
imødekom derved et behov 
f o r  p l a d s  t i l  s t ø r r e 
arrangementer med flere 
deltagere: Nye farver, lyse 
gardiner, bedre lys og nyt AV 
udstyr. Resultatet er meget 
tilfredsstillende. Visionen for 
huset er, at det skal bestå i 
mange årtier frem, og i den 
forbindelse er det nu endelig 
lykkedes for Fonden at 
komme til en aftale med By & Havn om køb af grunden på 
Indiakaj 16. Siden 1897 har ØK lejet arealet, så det er 
dejligt, at vi nu her 120 år efter, den første lejeaftale blev 
indgået, står som ejer af både hus og grund.  

Når vi taler om Asia House, er det jo svært ikke at 

kommentere på de tre boligblokke, som er under 
opførelse mildest talt som en omklamring af huset. 
Sammen med andre interessenter har vi kæmpet bravt 
for at forhindre det - desværre uden held. Nu må vi bare 
håbe, når byggeriet er færdigt, beklædt med rødlige 
mursten, og områderne omkring husene bliver 
beplantet, kommer til at virke mindre beskæmmende, og 
udsynet bliver måske endda helt tilforladeligt
 
Santa Fe´s ejendom, Indiakaj 20, er som bekendt nu 
også i Fondens hænder på langtidslejekontrakt. Her har 
vi i samarbejde med forskellige andre partnere etableret 

"Innovation House China-
Denmark", hvor danske og 
kinesiske start-up virksom-
heder kan etablere sig. Et 
spændende initiativ som 
forhåbentlig kan udvikles til 
også at omfatte andre 
asiatiske lande. Santa Fe er 
s o m  e j e r  l i g e l e d e s  i 
forhandlinger med By & 
Havn om køb af grunden. 
Hvis det falder på plads, har 
Asia House forkøbsret til 
også at overtage Indiakaj 
20.

Ø K  K l u b b e n  o g s å 
personligt højdepunkt
ØK Klubben er naturligvis 
også med på min liste over 
h ø j d e p u n k t e r  s å v e l 
personligt som i relation til 
klubbens forvaltning af 
ØK's historiske arv, i dette 
t i l fælde de mange ØK 
medarbejdere. Derfor er det 
også helt naturligt, at ØK 
Fonden har det som et af 
sine formål at yde den 
nødvendige økonomiske 
støtte til at holde klubben 
aktiv. Jeg er også meget 
glad for, at ØK's Medarbej-
derfond nu er underlagt 
klubben og dermed med til 
at styrke selvfinansieringen.  
ØK Fonden er garant for, at 
k lubben fortsætter,  så 
længe medlemmerne finder 
det relevant.

Det er en flot milepæl, at 
klubben i år  kan fejre 70 års 

jubilæum, og jeg ser frem til at fejre begivenheden med 
mange gode kolleger, fredag 4. august. Stor tak til de 
kolleger, der holder klubben kørende på frivillig basis 
samt til medlemmerne, der fortsat støtter og ønsker at 
være med i familien.
 � � �                  ELJ

ØK Klubben og bladet har som bekendt altid stået fødselaren 
nær. Derfor benytter han lejligheden til at garnere sin 
indbydelse til fødselsdagsfesten, som redaktionen givet 
dengang havde foretrukket at sætte 70 året op på forsiden af ØK 
Bladet. Samtidig kan vi jo så se, at bladet rent faktisk har 
fødselsdag i februar næste år. Erik følger op: - For mig og 
familien skal der være fest. Vi holder lang weekend med den 
nærmeste familie i et feriecenter på Sjælland selvfølgelig også 
med de fire små børnebørn. På selve dagen tager vi festtøjet på 
og fejrer det med sammenkomst på Sølyst i Klampenborg, hvor 
også familien fra udlandet deltager.

Redaktionen er altid glad for hilsner fra ØK-veteraner, 
når de pudser ØK-ånden af. Som her, hvor tidligere 
kollegaer i EAC Thailand, 27. februar, mødtes på 
Admiral's Pub & Restaurant i Bangkok. Der blev her på 
ny i sandhed spadseret langt ned ad EACT's Memory 
Lane. Gruppen af old-timers på billedet er fra venstre: 
Martin Jensen, Leo Alexandersen, Hans Henrik 
Melchior, Poul Weber, Anders Normann og Jan Dam 
Pedersen.

Bangkok-veteraner på Admirals Pub
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 Fødselsdags-portræt:fortsat fra side 3
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2016-udgivelser af erhvervsbøger.  UDSYN nærmer sig 
et salg af 2.000 eksemplarer.

Frode Z Olsen er også mødt med betydelig interesse og 
flotte anmeldelser af hans Hongkong-baserede 
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mange stående – også unge – så kendskabet til ØK blev 
bredt godt ud trods den hårde konkurrence på de fire 
scener og de mange seværdige stande.  
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ELJ
� � � � � �   

Historisk fokus på ØK-værker i Øksnehallen 
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Jacobsen. Judo afdeling oprettes. Medlemstallet til nu 
ca. 200.

1965: Kontingent for aktive forhøjes fra 5 til kr. 7 pr. 
måned. 

1966: Roklubben har nu fem både. Victor Hansen 
fratræder efter mange års virke som kasserer, ny 
kasserer Ole John Mohrsen.

1967: Erik Bøgh Christensen leder af badminton-
afdelingen.

1968: Ole Nielsen sekretær efter Alfred Gärtner, der 
havde bestredet denne post siden 1947.

1969: Else Brinch sekretær efter Ole Nielsen. ØKB 
vinder Unionens idrætsmærke-konkurrence, men 
Handelsbanken havde tidligere med 5 sejre vundet 
ejerskabet af Prins Axels Idrætsmærkepokal, så det blev 
et trofæ, ØKB aldrig vandt.

1970:  Emblem “sølvåre” introduceres for 500 km roning i 
en sæson. Senere kom også en 1000 km åre i guld.

1971: Klubben opnår det højeste antal idrætsmærker, 
82.

1972: Der indrettes kondirum i Tordenskjoldsgade. 
Markering af 25 års jubilæet med stor reception på 
dagen, efterfølgende turneringer m.m. Victor Hansen, 
revisor fra klubbens stiftelse, derefter mangeårig 
kasserer, udnævnes til æresmedlem.

1973: Klubben deltager i cykelmotionsløbet “Sjælsø 
Rundt”. Overvejer opførelse af egen idrætshal med 
eventuel. placering på Sojakagens grund. Birgit Ramlau 
vælges til sekretær.

1974: ØKB deltager i “Hærvejsmarchen”. Børge 
Larsson vælges som revisor.

Aftenbladet kunne i 1960 meddele: Alle kæmpede 
forgæves mod ØK Boldklub´s håndboldhold i 
mesterrækken. Først blev SAS besejret i semifinalen, 
derefter Handelsbanken i finalen af ”et frygtindgydende 
og godt sejlende ØK-hold på helt rette kurs”, som 
Aftenbladet skrev. 

Finalen blev højdepunktet for et stort publikum ved 
bladets årlige stævne til fordel for julevelgørenhed. ØKB 
var endda så suveræn, at også klubbens 2.hold nåede 
semifinalen, som dog resulterede i et knebent nederlag 
til Handelsbanken.

Inspiration
Disse herlige fakta fra dengang blev redaktionens 
inspiration til et fødselsdags-causeri mellem en af de 
mest markante ØKB- og klub-skikkelser næsten hele 
vejen, Ole John Mohrsen, sammen med klubbladets 
redaktør, Erik Ljunggren. De omtalte håndboldstjerner 
var springbræt til den brede række af højdepunkter for 

sports- og klub-historien på de næste sider.

- Hvilke er de primære højdepunkter i forlængelse af 
opsummeringen på de næste sider, Ole?

- Det har været fantastiske år sideløbende med de 
jobmæssige udfordringer fra min ansættelse i ØK, 1951, 
og fra mit første år efter hjemkomsten fra udlandet i 
klubregi, 1966. Der har været så mange herlige stunder 
såvel personligt som blandt de mange kontakter ved de 
særdeles brede aktiviteter. Et stort højdepunkt for mig 
var, da jeg i 1994 modtog firmaidrættens O. D. Vørsings 
vandrepokal. Pokalen var meget eftertragtet, og den 
blev også i 1960 tildelt den første formand for ØKB, 
Harald Berner.

- I kavalkaden på de næste sider fortæller vi, at klubben 
arbejdede på opførsel af egen idrætshal på Sojakagens 
grund. Det blev dog ikke til noget?
- Desværre kunne det ikke gennemføres økonomisk, så 

70 års ØK klub-causeri –                                                                                                                                                        Af Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren

Ø K-håndboldst jernerne 
anno 1960 er udgangs-
punktet for klubcauseri´et på 
disse sider mellem Ole J. 
Mohrsen og Erik Ljunggren i 
anledning af ØK Klubbens 
fødselsdagsfest, 4. august. 
På billedet ses bagerst fra 
venstre: Jørgen Mehl, Fig-
Nielsen, Arne Hvidbo og Ove 
Ejlertsen. Foran fra venstre: 
Vagn Henr iksen,  Hugo 
Helmersen og Stig Birch 
Poulsen. Foto er stillet til 
bladets rådighed af en af 
datidens stjerner på billedet 
her, Ove Ejlertsen, som 
fortsat er en kærkommen 
gæst ved ØK Klubbens 
arrangementer.

Stiftet 24. juli 1947 med første ordinære general-
forsamling, 8.10. 47. Formand: Harald Berner, 
næstformand Erik Aagaard, sekretær Alfred Gärtner, 
kasserer Poul Erik Pedersen, bestyrelsesmedlemmer 
Arne Vittrup og Flemming Schou. 196 medlemmer. 
Tilsluttes Handels- og Kontorstandens Boldspil Union, 
senere Firma Idræts Unionen. Discipliner: Badminton, 
håndbold, fodbold, gymnastik, svømning, tennis, roning 
(fra 1948) og atletik (fra 1949).

1948: Klubben anskaffer to robåde med plads hos 
Skjold ved Langelinie. 249 medlemmer.

1949: Atletik ny disciplin,. Ib Gade-Gerst formand for 
afdelingen. Nu 284 medlemmer.

1950: 350 medlemmer, heraf dog ca. 125 passive. 
Københavnsmester i atletik. Kontingentforhøjelse med 
50 øre om måneden til kr. 2,50. Bordtennis indføres.

1951:  ØKB modtager robåden, ”Asiatico”, som gave fra 
fonden, der blev etableret til finansiering af globussen i 
Hovedkontorets indgangsparti. Dansk Sojakagefabrik 
bliver første datterselskab tilknyttet klubben. Atletik 
vinder unionsmesterskabet for 2. 358 medlemmer.

1952: Skydning og kvinde-gymnastik kommer på 
programmet. Atletik vinder unionsmesterskabet for 3. 
gang i træk.

1953: Økonomien trykker – kassebeholdning kun 129 
kr. Årskontingent for passive reduceres fra 30 til kr. 10 
for at tiltrække nye støttemedlemmer. Kontingent for 
aktive forbliver uændret kr. 30.

1954: Kassebeholdningen er bare 4 kr. og kun 75 kr. i 
banken.

1955: Ny båd døbes “Kakai” af fru Pagh. ØKB udsatte 
den fornemme, Prins Axels Idrætsmærkepokal. Prinsen 
overrakte selv pokalen til det vindende hold, Esso Sport, 
året efter ved en højtidelig ceremoni.

1956: Kontingent forhøjes fra 2,50 til 4 kr. pr. måned. 
ØKB vinder unionsmesterskabet i tennis.

1957: Roklubben flytter til lokaler ved Langelinie. ØKB 
vinder mesterrækken i fodbold.

1958: ØKB vinder endnu en gang mesterrækken i 
fodbold og kunne derpå repræsentere Storkøbenhavn 
ved DDSG&I landsstævne i Allingåbro ved Randers, 
hvor ØKB blev nr. 3. Klubmedlem Erland Kops 
verdensmester i badminton og ØKB vinder unions-
mesterskabet.

1960: Harald Berner, går på pension, men hanfortsætter 
som formand i klubben. ØKB vinder af mesterrækken i 
fodbold og nåede finalen i DDSG&I's landsstævne. 
Også unionsmestre tennis og badminton.

1961: Kontingent for aktive forhøjes fra 4 til kr. 5 pr. 
måned.

1962: Roklubben modtager fra ØK en to-årers inrigger, 
som døbes “Pyramide”. Prins Axel overrækker 
idrætsmærkepokalen til Handelsbankens Idræts-
forening. Tennis og badmintonholdene unionsmestre på 
ny.

1963: Jiu-jitsu introduceres.

1964: Formand siden 1947, Harald Berner, 70 år, 
fratræder og udnævnes til klubbens første æresmedlem. 
Ny formand: Ib Gade Gerst, næstformand: Henrik 

den plan blev droppet. Men det fik 
heldigvis ikke ind-flydelse på 
aktiviteterne i øvrigt, som det tydeligt 
fremgår.

- Kan vi beskrive klubbens virke som 
en afgørende sammenhængskraft 
frem til i dag?

- Det er ikke nogen hemmelighed, at 
klubben hang i en tynd tråd, da ØK 
besluttede at flytte hovedkontoret til 
Singapore i 1997-98. Men i et tæt og 
inspirerende samarbejde bl.a. med 
Carsten Dencker Nielsen, blev der 
skabt mulighed for at fortsætte 
klubben i Asia House på Indiakaj 
som en forening, der kunne favne 
alle ØK-ansattes interesser. Sådan 
som vi kender det i dag. 

70 år med ØK sporten og klubben: Roning, atletik, tennis, jiu-jitsu, banko, Grønnegården og meget, meget andet

1976: Ib Gade-Gerst fratræder som formand, ny 
formand Ole John Mohrsen, næstformand: Henrik 
Jacobsen. Som kasserer vælges Svend Mathiesen. Ib 
Gade-Gerst og Henrik Jacobsen, DSI, udnævnes til 
æresmedlemmer. ØKB vandt Luren – vandretrofæet i 
Lurmarchen - 1. gang.

1977:  Ny aktivitet: Squash. Luren vundet for 2. gang.

1978:  Luren vundet for 3. og sidste gang. For at få den 
til ejerskab skulle vi have vundet 5. gange.

1979: Svend Mathiesen trækker sig som kasserer. Ny 
kasserer Mogens Jacobsen.

1980: Birgit Ramlau trækker sig som sekretær, 
Susanne Preiland træder til. ØKB når det højeste 
medlemstal nogensinde, 385 aktive, 209 passive, i alt 
594 medlemmer. Klubben gennemfører Sjælland 
Rundt i robåd.

1983: Mogens Jacobsen trækker sig som kasserer. Ny 
kasserer Susanne Preiland og ny sekretær, Maria O. 
Jensen.

1986: Klubben støtter for første gang golf.

1987: Ny næstformand Ole Larsen, ny kasserer Birgitte 
Funch. 40 års jubilæum og navneændring til ØK/EAC 
Sport.

1989: Sejlklub føjes officielt til klubbens afdelinger. 
ØK's Almennyttige Fond/Medarbejderfond stillede 
EACy til rådighed.
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revisor fra klubbens stiftelse, derefter mangeårig 
kasserer, udnævnes til æresmedlem.

1973: Klubben deltager i cykelmotionsløbet “Sjælsø 
Rundt”. Overvejer opførelse af egen idrætshal med 
eventuel. placering på Sojakagens grund. Birgit Ramlau 
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1974: ØKB deltager i “Hærvejsmarchen”. Børge 
Larsson vælges som revisor.

Aftenbladet kunne i 1960 meddele: Alle kæmpede 
forgæves mod ØK Boldklub´s håndboldhold i 
mesterrækken. Først blev SAS besejret i semifinalen, 
derefter Handelsbanken i finalen af ”et frygtindgydende 
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Inspiration
Disse herlige fakta fra dengang blev redaktionens 
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mest markante ØKB- og klub-skikkelser næsten hele 
vejen, Ole John Mohrsen, sammen med klubbladets 
redaktør, Erik Ljunggren. De omtalte håndboldstjerner 
var springbræt til den brede række af højdepunkter for 

sports- og klub-historien på de næste sider.

- Hvilke er de primære højdepunkter i forlængelse af 
opsummeringen på de næste sider, Ole?

- Det har været fantastiske år sideløbende med de 
jobmæssige udfordringer fra min ansættelse i ØK, 1951, 
og fra mit første år efter hjemkomsten fra udlandet i 
klubregi, 1966. Der har været så mange herlige stunder 
såvel personligt som blandt de mange kontakter ved de 
særdeles brede aktiviteter. Et stort højdepunkt for mig 
var, da jeg i 1994 modtog firmaidrættens O. D. Vørsings 
vandrepokal. Pokalen var meget eftertragtet, og den 
blev også i 1960 tildelt den første formand for ØKB, 
Harald Berner.

- I kavalkaden på de næste sider fortæller vi, at klubben 
arbejdede på opførsel af egen idrætshal på Sojakagens 
grund. Det blev dog ikke til noget?
- Desværre kunne det ikke gennemføres økonomisk, så 

70 års ØK klub-causeri –                                                                                                                                                        Af Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren

Ø K-håndboldst jernerne 
anno 1960 er udgangs-
punktet for klubcauseri´et på 
disse sider mellem Ole J. 
Mohrsen og Erik Ljunggren i 
anledning af ØK Klubbens 
fødselsdagsfest, 4. august. 
På billedet ses bagerst fra 
venstre: Jørgen Mehl, Fig-
Nielsen, Arne Hvidbo og Ove 
Ejlertsen. Foran fra venstre: 
Vagn Henr iksen,  Hugo 
Helmersen og Stig Birch 
Poulsen. Foto er stillet til 
bladets rådighed af en af 
datidens stjerner på billedet 
her, Ove Ejlertsen, som 
fortsat er en kærkommen 
gæst ved ØK Klubbens 
arrangementer.

Stiftet 24. juli 1947 med første ordinære general-
forsamling, 8.10. 47. Formand: Harald Berner, 
næstformand Erik Aagaard, sekretær Alfred Gärtner, 
kasserer Poul Erik Pedersen, bestyrelsesmedlemmer 
Arne Vittrup og Flemming Schou. 196 medlemmer. 
Tilsluttes Handels- og Kontorstandens Boldspil Union, 
senere Firma Idræts Unionen. Discipliner: Badminton, 
håndbold, fodbold, gymnastik, svømning, tennis, roning 
(fra 1948) og atletik (fra 1949).

1948: Klubben anskaffer to robåde med plads hos 
Skjold ved Langelinie. 249 medlemmer.

1949: Atletik ny disciplin,. Ib Gade-Gerst formand for 
afdelingen. Nu 284 medlemmer.

1950: 350 medlemmer, heraf dog ca. 125 passive. 
Københavnsmester i atletik. Kontingentforhøjelse med 
50 øre om måneden til kr. 2,50. Bordtennis indføres.

1951:  ØKB modtager robåden, ”Asiatico”, som gave fra 
fonden, der blev etableret til finansiering af globussen i 
Hovedkontorets indgangsparti. Dansk Sojakagefabrik 
bliver første datterselskab tilknyttet klubben. Atletik 
vinder unionsmesterskabet for 2. 358 medlemmer.

1952: Skydning og kvinde-gymnastik kommer på 
programmet. Atletik vinder unionsmesterskabet for 3. 
gang i træk.

1953: Økonomien trykker – kassebeholdning kun 129 
kr. Årskontingent for passive reduceres fra 30 til kr. 10 
for at tiltrække nye støttemedlemmer. Kontingent for 
aktive forbliver uændret kr. 30.

1954: Kassebeholdningen er bare 4 kr. og kun 75 kr. i 
banken.

1955: Ny båd døbes “Kakai” af fru Pagh. ØKB udsatte 
den fornemme, Prins Axels Idrætsmærkepokal. Prinsen 
overrakte selv pokalen til det vindende hold, Esso Sport, 
året efter ved en højtidelig ceremoni.

1956: Kontingent forhøjes fra 2,50 til 4 kr. pr. måned. 
ØKB vinder unionsmesterskabet i tennis.

1957: Roklubben flytter til lokaler ved Langelinie. ØKB 
vinder mesterrækken i fodbold.

1958: ØKB vinder endnu en gang mesterrækken i 
fodbold og kunne derpå repræsentere Storkøbenhavn 
ved DDSG&I landsstævne i Allingåbro ved Randers, 
hvor ØKB blev nr. 3. Klubmedlem Erland Kops 
verdensmester i badminton og ØKB vinder unions-
mesterskabet.

1960: Harald Berner, går på pension, men hanfortsætter 
som formand i klubben. ØKB vinder af mesterrækken i 
fodbold og nåede finalen i DDSG&I's landsstævne. 
Også unionsmestre tennis og badminton.

1961: Kontingent for aktive forhøjes fra 4 til kr. 5 pr. 
måned.

1962: Roklubben modtager fra ØK en to-årers inrigger, 
som døbes “Pyramide”. Prins Axel overrækker 
idrætsmærkepokalen til Handelsbankens Idræts-
forening. Tennis og badmintonholdene unionsmestre på 
ny.

1963: Jiu-jitsu introduceres.

1964: Formand siden 1947, Harald Berner, 70 år, 
fratræder og udnævnes til klubbens første æresmedlem. 
Ny formand: Ib Gade Gerst, næstformand: Henrik 

den plan blev droppet. Men det fik 
heldigvis ikke ind-flydelse på 
aktiviteterne i øvrigt, som det tydeligt 
fremgår.

- Kan vi beskrive klubbens virke som 
en afgørende sammenhængskraft 
frem til i dag?

- Det er ikke nogen hemmelighed, at 
klubben hang i en tynd tråd, da ØK 
besluttede at flytte hovedkontoret til 
Singapore i 1997-98. Men i et tæt og 
inspirerende samarbejde bl.a. med 
Carsten Dencker Nielsen, blev der 
skabt mulighed for at fortsætte 
klubben i Asia House på Indiakaj 
som en forening, der kunne favne 
alle ØK-ansattes interesser. Sådan 
som vi kender det i dag. 

70 år med ØK sporten og klubben: Roning, atletik, tennis, jiu-jitsu, banko, Grønnegården og meget, meget andet

1976: Ib Gade-Gerst fratræder som formand, ny 
formand Ole John Mohrsen, næstformand: Henrik 
Jacobsen. Som kasserer vælges Svend Mathiesen. Ib 
Gade-Gerst og Henrik Jacobsen, DSI, udnævnes til 
æresmedlemmer. ØKB vandt Luren – vandretrofæet i 
Lurmarchen - 1. gang.

1977:  Ny aktivitet: Squash. Luren vundet for 2. gang.

1978:  Luren vundet for 3. og sidste gang. For at få den 
til ejerskab skulle vi have vundet 5. gange.

1979: Svend Mathiesen trækker sig som kasserer. Ny 
kasserer Mogens Jacobsen.

1980: Birgit Ramlau trækker sig som sekretær, 
Susanne Preiland træder til. ØKB når det højeste 
medlemstal nogensinde, 385 aktive, 209 passive, i alt 
594 medlemmer. Klubben gennemfører Sjælland 
Rundt i robåd.

1983: Mogens Jacobsen trækker sig som kasserer. Ny 
kasserer Susanne Preiland og ny sekretær, Maria O. 
Jensen.

1986: Klubben støtter for første gang golf.

1987: Ny næstformand Ole Larsen, ny kasserer Birgitte 
Funch. 40 års jubilæum og navneændring til ØK/EAC 
Sport.

1989: Sejlklub føjes officielt til klubbens afdelinger. 
ØK's Almennyttige Fond/Medarbejderfond stillede 
EACy til rådighed.
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Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren har samlet op på de 70 år med ØK sporten og ØK Klubben. Her drøfter de detaljerne foran busten af Prins Axel i 
Asia House. Prinsen var særdeles aktiv i det sociale liv under sin tid i ØK og overrakte personligt ved flere lejligheder Prins Axels 
Idrætsmærkepokal..  

1990: Næstformand: Peer Rosenfeldt. Billardbord 
købes til Tordenskjoldsgade. 

1991: ØK stiller endnu en sejlbåd til Sejlklubbens 
rådighed, Reach, med Maria O. Jensen som gudmor.

1992:  Ole John Mohrsen fratræder som formand pga af 
udstationering i England. Udnævnes til æresmedlem. 
Formand Peer Rosenfeldt, næstformand: Birgitte 
Funch.

1993: Maria Jensen fratræder som sekretær og 
udnævnes til æresmedlem. 

1994:  Formand Benny Ljungqvist, næstformand Birgitte 
Funch. Ole John Mohrsen modtager “O.D. Vørsings 
Mindepokal” af Unionen.

1995: Sejlklubben etableres som en separat klub 
uafhængig af ØK Sport.

1996:   Formand: Birgitte Funch, kasserer: Vibeke Lund.

1997:   ØKB 50 års jubilæum.

1998:  ØK Klubben etableres, 30. marts. Formand Ole 
John Mohrsen, næstformand Peer Rosenfeldt. 
Roklubben afvikles, og bådene sælges. Sportsklubben 
skifter navn til ØK Klubben og ændrer formål til at være 
en dansk forening, som skal vedligeholde kontakten og 
fremme samværet mellem nuværende og tidligere ØK 
medarbejdere, herunder pensionister.

1999:  320 medlemmer heraf ca. 40 i udlandet. Første 
arrangement i Grønnegårds Teatret samt banko i Asia 
House. 

2000: Sidste robåd, 4 årers outriggeren, Mandarin, 
afhændes t i l  Rungsted Roklub for kr.  5.000. 
Billardbordet sælges. ØK's Almennyttige Fond støtter 
klubben med kr. 50.000. Efter lang tids forberedelse 
åbnes klubbens hjemmeside på Internettet.

2001: Lis Mørup pensioneres og afløses som sekretær 
af lnger Holbech. Næstformand, Peer Rosenfeldt, som 
også er ny sekretariatschef for Asia House.

2002: Frank Stilbo ønsker ikke genvalg. Suppleanten 
Jørgen Reinholdt vælges til bestyrelsen, og som ny 
suppleant vælges Jens Mortensen.

2003: Revisor Børge Larsson, som har været revisor i 
ØK Sport og ØK Klubben sammenlagt i mere end 30 år, 
ønsker at trække sig. Ny revisor Eilif Jensen. Børge 
Larsson dør senere på året.

2004: Nu 460 medlemmer. Benny Ljungqvist og Jørgen 
Reinholdt ønsker ikke genvalg. Til vakancerne vælges 
suppleanterne Bent Kierkegaard og Jens Mortensen. 
Nye suppleanter Lars Boe og Birgitte Funch.

2005: Peer Rosenfeldt fratræder som sekretariatschef i 
Asia House for at gå på pension. 

2006 :  Medlemstal let har passeret 500. Bent 
Kierkegaard og Jens Mortensen trækker sig for at give 
plads til yngre kræfter i bestyrelsen. Engelbert Mertens 
og Jens Høding vælges med Ole Møller som suppleant

2007: Ole John Mohrsen ønsker ikke genvalg og 
fratræder bestyrelsen, men fortsætter som bestyrelsens 
rådgiver. Erik Bøgh Christensen indvælges. Revisor Eilif 
Jensen ønsker ikke genvalg som revisor og erstattes af 
Ejner Søndberg. Mohrsen udnævnes til æresmedlem.

2008: Engelbert Mertens ønsker at trække sig og 
Jørgen Kjeld Jørgensen vælges. Ved det konstitu-
erende møde bliver Erik Bøgh Christensen formand, 
Lars Boe næstformand, Inger Holbech sekretær og Jens 
Høding kasserer.. Klubbens nye kontorlokale i Asia 
House tages i brug. Medlemstal 570, hidtil højeste. Ole 

Wiberg ansættes som leder af Asia House sekretariatet 
og bliver medlem af ØK Klubben.

2009: Jørgen Reinholdt testamenterer sin fulde samling 
af ØK-Bladet til klubben.  Pressechef i Økonomi- og 
Erhvervsministeriet, Erik Ljunggren, også tidligere 
tilknyttet ØK's Informationsafdeling, bliver redaktør af 

klubbladet efter Erik Eriksen.

2010: 27. marts afsløres en tavle i Nakskov placeret, 
hvor H. N. Andersens formodede fødehjem havde stået. 
ØK Fonden bekostede tavlen og opsætningen.

2011: Medlemstal 571. En række vedtægtsændringer for 
lettere behandling og vedtagelse af forslag. Juli rammer 
et skybrud København, og Asia House's parterre bliver 
oversvømmet med betydelig vandskade af inventar og 
arkiver. Klubbens kontor og mødelokalerne er ikke 
længere anvendelige. 1. september bliver Erik Ljunggren 

udnævnt til sekretariatschef for Asia House. Klubbens 
blad kommer nu i A4 format. 

2012: 100 året for MS Selandias levering til ØK fra B&W 
markeres med bogudgivelse samt film. 30. maj åbner 
HKH Prins Henrik Asia House efter renoveringen. 20. 
september præsentation af bog om krigssejlerne ved 
reception i Asia House, hvor klubben var medarrangør 
sammen med Fonden.

2013: Andy Vels Jensen vælges ind i bestyrelsen. 
Klubben arrangerede PFA møde i Asia House, hvor alle 
ØK-pensionister var inviteret. Dokumentarfilm om 
hospitalsskibet Jutlandias tjeneste under Korea-krigen 
har premiere i Den Sorte Diamant med over 200 
gæster.

2014: Lars Boe, Vibeke Lund og Inger Holbech 
ønskede ikke genvalg. De blev erstattet af Peter Buron, 
Erik Ljunggren og Søren Bjørn Søgaard. Vibeke Lund, 
I nge r  Ho lbech  og  La rs  Boe  udnævnes  t i l 
æresmedlemmer. Erik Bøgh Christensen varsler, at 
han fratræder som klubbens formand ved den 
kommende general-forsamling, da han er ved at 
overtage formandskabet for ØK Fonden ved årsskiftet 
efter Jan Erlund. 

2015: Ole Møller, ønskede ikke genvalg, men vil gerne 
fortsætte som koordinator af den årlige golfturnering. 
Nyvalg af Annelise Hansen og Britha Runchel. Ved et 
konstituerende bestyrelsesmøde vælges Andy Vels 
Jensen som klubbens formand og Erik Ljunggren som 
næstformand. 

2016: ØK Fonden har støttet klubben med kr. 175.000, 
medens støtten fra ØK er ophørt. Forhøjelse af 
kontingent til kr. 300 blev vedtaget. Jørgen K. 
Jørgensen ønskede ikke genvalg og blev erstattet af 
Jens Bjergmose. Jørgen K. Jørgensen og Ole Møller 
udnævnes til æresmedlemmer. Æresmedlem, Ole 
John Mohrsen, modtog særligt diplom for sit 
engagement i ØK Sport/ØK Klubben gennem 50 år. 

2017: Beslutning om markant fejring af klubbens 70 års 
fødselsdag, 4. august. Ny hjemmeside sættes i værk 
med assistance fra professionelt hold. To bestyrelses-
medlemmer forlader bestyrelsen, Jens Høding samt 
Peter Buron, og erstattes af Maria O. Jensen og Niels 
Veje. Klubbens kasserer bliver nu Birgitte Funch og 
Søren Søgaard sekretær. Kaj Runchel, klubbens 
hovmester gennem en menneskealder, bliver æres-
medlem.

Se fakta for 70 årsfesten,
4. august, side 11
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2017: Beslutning om markant fejring af klubbens 70 års 
fødselsdag, 4. august. Ny hjemmeside sættes i værk 
med assistance fra professionelt hold. To bestyrelses-
medlemmer forlader bestyrelsen, Jens Høding samt 
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Veje. Klubbens kasserer bliver nu Birgitte Funch og 
Søren Søgaard sekretær. Kaj Runchel, klubbens 
hovmester gennem en menneskealder, bliver æres-
medlem.

Se fakta for 70 årsfesten,
4. august, side 11
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Trea og Claus Gram-Hanssen:- Herlig jazz bør 
gentages hurtigt 

Rose Room Dixie under ledelse af kapelmester Henning 
Bendixen formåede igen at sætte gang i rytme og 
dansesko for over 60 af ØK Klubbens medlemmer, 27. 
april i Asia House, hvor i øvrigt også den renoverede 
Asia Hall bestod sin akustikprøve med glans. 

Og hvad er bedre end at høre begejstringen for en aften 
som denne fra medlemmerne selv? Som f.eks. første 
par på dansegulvet, Trea og Claus Gram-Hanssen,

 Lynge, fulgte op i en e-mail til klubben bl.a.: - Rose 
Room Dixie spillede en række dejlige ”gamle” kendinge, 
og vi nød det alle, som det kunne høres på de mange

klapsalver, og nogle af os fik også brugt danseskoene. 
Aftenen sluttede først langt over 21, men det var det hele 
værd! Vi kan næsten ikke vente til næste år med jazz 
igen i ØK Klubben, så derfor forhørte vi os i en af 
pauserne med Henning Bendixen, om de kunne komme 
igen allerede til efteråret, og det var han meget villig til, 
når han så skulle møde os dejlige publikum, men sagde 
også, at de allerede havde mange dage optaget. Derfor 
tillader jeg mig allerede her et stort ønske om endnu en 
jazz-aften allerede i efteråret.

Som det fremgår andetsteds på disse sider er efterårets 
aktiviteter i ØK Klubben allerede planlagt med flere gode 
tilbud, som matcher Trea og Claus´s ønsker om 
stemning og hygge i klubben, men mon ikke vi allerede 
kan slå fast, at aktivitetsudvalget sætter jazz´en på 
programmet igen i løbet af næste forår?� � � � �
�                    ELJ

MEDLEMMERNES OPLEVELSER I KLUBBEN -                                                                                                             Af Britha Runchel, Ole J. Mohrsen og Erik Ljunggren

Jørgen ”Tulle” Rasmussen i dyb koncentration på sin 
swingende klarinet – og han skabte sammen med de øvrige 
Rose-drenge en fantastisk stemning. (Foto: Erik Ljunggren)

Trea og Claus Gram-Hanssen var første par på dansegulvet – og 
de kan, som det fremgår, næsten ikke vente til, de skal til jazz på 
Indiakaj igen.

Den renoverede Asia Hall bestod på ny den akustiske prøve for 
god musiklyd. Her lyttes intenst også til Rose-drengenes med 
poetiske toner.

Over 200 allerede klar til Langelinie Pavillonen 

Fredag 4. august kl. kl. 18-24 er allerede over 200 
registreret og klar til fest, snak og hygge i forbindelse med 
markeringen af ØK Sportens og Klubbens samlede 70 
års fødselsdag, som beskrives behørigt såvel inde i 
bladet som i formand Andys hjørne på bagsiden. Fristen 
for yderligere tilmelding løber til og med onsdag, 14. 
juni og betaling inden 30. juni.  Prisen er alt inkl. kr. 200 
pr. person for et medlem som kan medbringe én 
ledsager. Alle praktiske rammer er ved at være på plads i 
festudvalget ved formanden Andy Vels Jensen samt 
Annelise Hansen, Jens Bjergmose og Erik Ljunggren. 
Der er sikret plads såvel ude (bed om godt vejr….!) som 
indendørs. 

Programmet for aftenen i Langelinie Pavillonen:  
Kl. 18-19: Ankomst. Cocktails (inkl. naturligvis Singapore 
Gin Sling) samt Singha/Tiger øl, bobler, hvid/rød vine, øl 
og blød bar samt snacks. Lena Bjørvig Kvartet spiller 
under ankomsten samt flere gange i løbet af aftenen.
Kl. 19-21.30: Efter formandens velkomst: Mingler menu 
og drikkevarer serveres fra bemandede boder samt af 
personale. 5 x forretter, 4 x hovedretter og 3 x dessert/ost. 
Der er ikke konkret bordsætning. Kaffe og the.
Kl. 23: Til natteravnene er der hotdogs inden, Langelinie 
Pavillonen lukker og slukker inden midnat.

Dresscode:
Sommer/casual, gerne fantasifuldt ØK Sports-/Boldklub 
look, men dog ikke shorts, sandaler o. lign. Da vi er nær 
havn og vand, kan det anbefales at medbringe varm 
beklædning, men der er sørget for tæpper, parasoller og 
terrassevarmere. 
Og mon ikke, vi holder varmen i bedste ØK-stil under 
alle omstændigheder…..!?!

Festen fortsætter i Grønnegården 
torsdag 10. august kl. 17 samles vi igen og denne gang 
til traditionel hygge. Runchel-picnic i græsset og skuespil 
i Grønnegårds Teatret, som opfører Holbergs komedie, 
Don Ranudo, om et nobelt, fattigt adelspar spillet af Lone 
Hertz og Henrik Koefoed under Emmert Feigenbergs 
instruktion. Der er allerede registreret tilmeldinger og i 
øvrigt rådes til at følge hurtigt op, da fristen for tilmelding 
udløber onsdag, 28. juni, hvorefter vi skal afregne med 
teatret. Prisen er alt inkl. kr.450 for medlemmer og én 
ledsager, og for gæster derudover kr. 500 pr. person. 
Aktivitetsudvalget arrangerer med Annelise Hansen som 
tovholder.

Krigssejler-monument i Mindelunden 
29. august mødetid kl 13. Som det fremgår af bladets 
forside afslører HM Dronningen sammen med 
Statsminister Lars Løkke Rasmussen Frihedskampens 
Mindefonds monument for de danske krigssejlere kl. 14 
denne dag. Vi mødes senest kl. 13 ved hovedindgangen 
til Mindelunden i Hellerup, så vi er på plads i ØK Klubbens 
særlige område i god tid også sikkerheds-mæssigt, inden 
ceremonien officielt indledes kl. 14. Allerede tilmeldte og 
kommende får nærmere, direkte orientering om 

arrangementet inkl. eventuelt afregning. Timerne i 
Mindelunden kommer til at rumme en stund for 
eftertanker. Sidste frist for tilmelding er torsdag, 29. juni. 
Erik Ljunggren arrangerer.

ØK Golf i Gilleleje. 
Torsdag 7. september kl. 8. 
Klubbens årlige golfturnering afvikles traditionen tro på 
Gilleleje Golfklubs baner, med omvendt Gun-start fra kl. 
8. Efter spillene samles alle til frokost, hvor også ikke-
spillende medlemmer kan deltage. Kontakt vedr. 
tilmelding og arrangement i øvrigt: Ole Møller, tlf.4914 
0833, mail mollergilleleje@hotmail.com.

Roskilde Domkirke
Tirsdag 19. september kl. 11. De mange, som fulgte 
DR TV´s serie om Danmarkshistorien, så i det foreløbig 
sidste afsnit, søndag 30. april, Dronning Margrethe I´s 
sarkofag i Roskilde Domkirke, der klassificeret som 
UNESCO verdensarv. Kirken rummer som bekendt 
adskillige andre seværdigheder såvel kongelige som 
religiøse , og det får klubbens medlemmer lejlighed til at 
se nærmere til, tirsdag 19. september kl. 11-12.30 
guidet af Steffen Løvkjær med mødested i kirkens 
våbenhus. Tilmelding - max 30 deltagere - hurtigst 
muligt og senest tirsdag 5. september. Prisen for 
rundvisning og entre er samlet kr. 100 pr. deltager og 
bedes indbetalt ved tilmelding. Der arbejdes også med 
efterfølgende frokost i nærliggende, Rådhuskælderen, 
for egen afregning, men at hensyn til arrangement og 
bordbestilling også gerne tilkendegivelse om interesse 
for det. Aktivitetsudvalgets koordinator er Maria O. M. 
Jensen.

Kryds i kalenderen:
Mere om følgende klub-arrangementer i næste blad, 
men sæt dog allerede nu kryds i kalenderen for:

Torsdag 12. oktober kl. 18, Asia House. PH (Poul 
Henningsen)-aften ved Michael Eigtved – vi skal også 
synge med på PH-viser som ”Ølhunden glammer” og 
”Kys det hele fra mig”. Tovholder: Britha Runchel.

Onsdag 6. december kl. 18, Asia House. Banko!!! Ved 
Maria O. Jensen og Jens Høding. 

Din tilmelding til arrangementerne:
Tilmelding via enten hjemmesiden www.eacclub.dk, 
mail til eacc@eacclub.dk eller telefonisk til Annelise 
Hansen på tlf.4295 2324 eller Britha Runchel på tlf. 
3051 2299 med mindre andet er nævnt i omtalen af  
arrangementet. - Betaling for deltagelse ved 
bekræftet tilmelding bedes overført til bankkonto, 
som fremgår af kolofonen på bagsiden.

Bjørn Wiinblad har med sin omfattende produktion inspireret til 
mange gode ønsker. Det gjorde sig også gældende, da ØK 
Klubben besøgte Wiinblads legendariske blå hus i Kgs. Lyngby, 
17. maj. Som her på billedet, hvor Tanja og Ole Moshøj kigger 
nærmere på tilbuddene i husets forretning. Tanja kastede sin 
interesse på en lille sag til omkring 4.000 kr. og Ole var ikke helt 
fremmed for, at det måske kunne blive gaven til næste runde dag 
for fruen. Klubben blev vist rundt af René Schultz, der kendte og 
arbejdede for Wiinblad personligt, og han var dermed 
leveringsdygtig i såvel anekdoter som kendskab til husets 
mangfoldige hjørner og genstande.  Huset står intakt, som 
Wiinblad boede og arbejdede i det. Tegnestuen og keramik-
værkstedet er fyldt med hans egne livsbekræftende skitser og 
modeller samt en unik samling. Besøget sluttede med frokost 
hos naboen, Frilandsmuseets Restaurant.
                                             (Foto: Erik Ljunggren)

Wiinblad-inspiration også til Tanja og Ole Moshøj 
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når han så skulle møde os dejlige publikum, men sagde 
også, at de allerede havde mange dage optaget. Derfor 
tillader jeg mig allerede her et stort ønske om endnu en 
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Som det fremgår andetsteds på disse sider er efterårets 
aktiviteter i ØK Klubben allerede planlagt med flere gode 
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swingende klarinet – og han skabte sammen med de øvrige 
Rose-drenge en fantastisk stemning. (Foto: Erik Ljunggren)

Trea og Claus Gram-Hanssen var første par på dansegulvet – og 
de kan, som det fremgår, næsten ikke vente til, de skal til jazz på 
Indiakaj igen.

Den renoverede Asia Hall bestod på ny den akustiske prøve for 
god musiklyd. Her lyttes intenst også til Rose-drengenes med 
poetiske toner.

Over 200 allerede klar til Langelinie Pavillonen 

Fredag 4. august kl. kl. 18-24 er allerede over 200 
registreret og klar til fest, snak og hygge i forbindelse med 
markeringen af ØK Sportens og Klubbens samlede 70 
års fødselsdag, som beskrives behørigt såvel inde i 
bladet som i formand Andys hjørne på bagsiden. Fristen 
for yderligere tilmelding løber til og med onsdag, 14. 
juni og betaling inden 30. juni.  Prisen er alt inkl. kr. 200 
pr. person for et medlem som kan medbringe én 
ledsager. Alle praktiske rammer er ved at være på plads i 
festudvalget ved formanden Andy Vels Jensen samt 
Annelise Hansen, Jens Bjergmose og Erik Ljunggren. 
Der er sikret plads såvel ude (bed om godt vejr….!) som 
indendørs. 

Programmet for aftenen i Langelinie Pavillonen:  
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denne dag. Vi mødes senest kl. 13 ved hovedindgangen 
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Erik Ljunggren arrangerer.
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Torsdag 7. september kl. 8. 
Klubbens årlige golfturnering afvikles traditionen tro på 
Gilleleje Golfklubs baner, med omvendt Gun-start fra kl. 
8. Efter spillene samles alle til frokost, hvor også ikke-
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interesse på en lille sag til omkring 4.000 kr. og Ole var ikke helt 
fremmed for, at det måske kunne blive gaven til næste runde dag 
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arbejdede for Wiinblad personligt, og han var dermed 
leveringsdygtig i såvel anekdoter som kendskab til husets 
mangfoldige hjørner og genstande.  Huset står intakt, som 
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Det tog de med sig fra ØK  - Af Jens Bjergmose og Erik Ljunggren

”Jeg skal sætte det rette hold og have mod til at gå foran 
med min dagsorden” – det er en meget vigtig base for 
mig i min stærkt 
in ternat ionale 
verden, jeg nu 
arbejder i som 
E x e c u t i v e 
Vicepresident & 
CFO i Bavarian 
Nordic A/S. Og 
det tog jeg med 
mig fra mit første 
job i forlængelse 
af studierne på 
C B S  i  Ø K ´ s 
Finansafdeling. 

Ole Larsen var 
m e d  p å  Ø K -
holdet i ti år fra 
1 9 8 8  i  Ø K ´ s 
Finansafdeling, 
hvor han var en 
blandt flere unge 
studerende og 
nyuddannede, 
som blev ansat i slutfirserne, som f.eks. Merete Neel 
Sørensen og Tom Carstensen. Ole blev ansat i 
Holbergsgade af Gert Mikkelsen, og arbejdede senere 
bl.a. under Eric Michelsen, Mikael Thinghuus og Jan E. 
Ditlevsen (Bloch & Behrens).
Ole Larsen: - Jeg kom til ØK´s Finansafdeling for at 
medvirke med yngre, friske kræfter, og jeg husker, 
hvordan vi blev mødt med stor tillid og sideløbende 
udfordringer såvel i Holbergsgade som ude. Jeg var ved 

at afslutte min cand. merc. på CBS, og stod faktisk med 
valg mellem ansættelse i ØK eller Illum. Men de 

i n t e r n a t i o n a l e 
v i s i o n e r  o g  a t 
arbejde for et ikon 
s o m  Ø K  v a r 
drømmejobbet, og 
jeg var særdeles 
tilfreds med, at det 
blev til en kontrakt i 
Holbergsgade. 

Klar til ØK trods 
sportsskade
Og så gav Ole´s 
a m b i t i o n e r  i 
spor tsverdenen 
store udfordringer 
p å  d e n  f ø r s t e 
arbejdsdag. – Jeg 
dyrkede håndbold 
på højt niveau og 
blev skadet lige op 
t i l  ansættelsen, 
fortæller han. Jeg 
kunne næsten ikke 

gå oprejst, men jeg bed smerterne i mig for at gøre en 
ordentlig entre og komme godt i gang Jeg tænker ofte 
tilbage på, om det ikke er dén indstilling, der kom til at 
tælle såvel dengang som i min senere job-karriere.

-Jeg fik mulighed for at medvirke til dagsordenen for 
nytænkning og realisering af den mangfoldige 
finansverden, der prægede ØK dengang med flere end 
100 kredit-relationer, som skulle håndteres i en kritisk 

økonomisk situation for selskabet. Jeg er den dag i dag 
fuld af beundring for, at vi unge blev taget med på holdet 
og blev tildelt det ansvar, som vi gjorde.   

-Jeg tænker ofte tilbage på H. N. Andersens visioner i 
slutningen af 1800-tallet, som også kan inspirere os 
aktuelt. Han kom dengang hjem fra Bangkok for at skabe 
ØK, som et knudepunkt i den nordeuropæiske handel 
som landets førende internationale virksomhed og 
skabte grundlaget for mange danske virksomheder som 
Carlsberg, slagteri- og mejerieksporten bl.a. i Asien samt 
i Nord- og Sydamerika, Afrika og Europa. Andersens 
vision var udsynet for kommercielle broer mellem 
verdensdelene, som forfatteren, Martin Jes Iversen, 
skriver i sit ØK værk, UDSYN.

Så sluttede det i ØK
Nytårsaften 1998 sluttede Ole Larsen i ØK. Han kom til 
Berlingske koncernen, hvor han for en kort bemærkning 
blev forenet med Mikael Thinghuus. Efter salget af 
Berlingske blev han CFO på Berlingske Tidende. 
Derefter i samme position i Nordisk Film A/S, inden han 
nu for snart ni år siden kom til Bavarian Nordic, som blev 
stiftet 1994 på initiativ af Asger Aamund.

Ole Larsen arbejder nu for Bavarian Nordic i en intens 
international branche for udvikling af vacciner mod 
infektionssygdomme og kræft. Selskabets første produkt 
var en ny vaccine mod kopper til USA's og andre landes 
nationale beredskab mod terror. Der arbejdes aktuelt 
med udvikling af vacciner mod kopper, ebola, RSV 
(lungeinfektionssygdom), lungekræft og prostatakræft. 

Produktion og administrationen er placeret i Kvistgård, 
Nordsjælland, og udgør knapt 2/3 af de 450 
medarbejdere. De resterende medarbejdere primært 

inden for forskning og udvikling samt salg er placeret i 
München, Tyskland, i North Carolina og Washington 
DC, USA og i Singapore. Børsværdien udgør aktuelt 
ca. 11 mia. kr. med over 38.000 navnenoterede 
aktionærer (heraf de fleste i Danmark). Paul Chaplin 
har været CEO i Bavarian Nordic siden maj 2014. 
Hollandske Gerd van Odijk er bestyrelsesformand. I 
forb indelse med årsregnskab 2016 og ved 
generalforsamlingen 25. april blev følgende Bavarian-
fakta offentliggjort: Omsætning: DKK 1.007 mio. - 
Resultat af primær drift (EBIT): DKK 33 mio. - 
Kapitalberedskab: DKK 2.292 mio. - Forskning og 
udvikling: DKK 463 mio.            ELJ

Blå bog Ole Larsen:
Født 25. april 1965 – forældre Finn og Lotte Larsen
Gift med Rikke Gravengaard, 4 børn på 21, 13, 11, 
og 4 år.
Cand. merc. fra CBS 1989
1988 ØK´s Finansafdeling
1998: CFO Berlingske-koncernen
2004: CFO Nordisk Film A/S
2008: Executive Vice President & CFO Bavarian 
Nordic A/S
Fritid: Tæt familie- og venneliv (ofte i sommerhuset 
på Orø). Passioneret løber, har gennemført 18 
maratonløb senest i London. Oles bedste maraton-
tid er 2 timer og 58 minutter (kære læser: prøv at slå 
den tid…..!!).

Ole Larsen: - Jeg lærte blandt meget andet betydningen af at sætte det rette hold.

Næste gæst i serien:
Businessangel/iværksætter, Torben 
Nordal Clausen 

Undgå gerne check ved indbetaling til 
klubben
Efterhånden er check desværre så svær og økonomisk 
omkosteligt at håndtere administrativt, at vi stærkt 
anmoder medlemmerne at undlade den mulighed ved 
indbetaling til ØK Klubben. Benyt i stedet altid de 
overførsels-muligheder, som fremgår af kolofonen på 
bladets bagside.

ØK-ansættelser og pension
Det kan for medlemmer af ØK Klubben ved 
pensionering blive nødvendigt med dokumentation af 
ansættelsesforhold og –perioder i ØK. ØK Klubben kan 
hjælpe i nogle tilfælde. Men vi kan desværre ikke 
længere trække på ØK A/S´s oplysninger, som nu er 
overladt til Erhvervsarkivet i Århus, Vester Allé 12, 8000 
Århus C, tlf. 8612 8533, hvor du også kan søge hjælp. 

Ole Larsen – også her fra Melbourne i Australien gik min ØK-verden.

Indsats for familie-sammenføring
Som bekendt verserer der i Danmark politiske 
forhandlinger om vilkårene for udenlandsdanskeres 
mulighed om at flytte til Danmark sammen med deres 
eventuelle udenlandske partnere eller ægtefæller. Der er 
flere aktuelle sager om, at Udlændingestyrelsen 
meddeler, der ikke kan opnås familiesammenføring i 
Danmark. Danes Worldwide har i samarbejde med 
organisationen, Ægteskab Uden Grænser, lanceret en 
underskr i f t indsamling for  at  gøre pol i t ikerne 
opmærksomme på de nuværende uretfærdige og 
uværdige forhold. � � Se: danes@danes.dk

Klubmedlem, Steen Jensen, fylder - som det fremgår på 
bladets side 2 - 70 år, 26. juli. Steen har sammen med sit 
portræt sendt os dette foto af en firmabil, han ofte møder 
på sin hjemegn og minder ham om ØK-årene. Bilerne 
bruges af firmaet, der bl.a. servicerer Steens fyr og 
aircondition, og han beretter: - Firmaet blev etableret for 
30 år siden af Epperson familien her i Bluffton, South 

Bladets redaktion vælger op til hvert eneste blad mellem 
en række interessante billeder. Og disse to glade ØK-
drenge ved klubbens generalforsamling, Lars Boe, til 
venstre, samt Martin Jensen, kunne vi ikke stå for - ikke 
mindst i forbindelse med, at klubben nu gennem 70 år 
har spredt glæde og stemning i ØK-familien. Det her foto 
er en sand fællesnævner for alt det, vi samles om i 
klubben.  (Foto: John Busch). ��  �           ELJ

Carolina, og derfor er forkortelsen af Epperson Air 
Condition EAC ligesom vores kære tidligere, ØK/EAC.  
Jeg ser bilerne i Bluffton dagligt, og hver gang leder det 
tankerne tilbage til de mange gode år, jeg havde i ØK. 
(Steen blev elev i ØK, 1964, og gjorde fortrinsvis karriere 
i EAC Graphics og senere Heidelberg USA indtil pension 
2011).

Så glade er vi i ØK Klubben…… Hov… dér kører EAC… 
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Det tog de med sig fra ØK  - Af Jens Bjergmose og Erik Ljunggren
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Finansafdeling. 
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”Kaj, du har vel serveret ØK-livretter til kolleger helt 
tilbage fra H. N. Andersens tid….?” Det spørgsmål lod 
formanden for ØK Klubben, Andy Vels Jensen, hænge i 
luften, da han ved klubbens generalforsamling kunne 
løfte sløret for, bestyrelsen havde besluttet at udnævne 
hovmester Kaj Runchel til æresmedlem af ØK Klubben.

Men Kaj kunne dog berolige os alle – helt så gammel er 
han ikke. Men stadig særdeles engageret sammen med 
fru Britha i at finde den rette bespisning, privat, blandt 
venner og ikke mindst for os i klubben. I ØK Bladet kan vi 
ofte berette, ” alle nød Runchels herlige retter”, som 
springbræt til hygge og snak omkring bordene – eller på 
græsset, når der er picnic i Grønnegårdens Teater ved 
sommertide.

Kaj kvitterede da også ved generalforsamlingen efter 
modtagelsen af æresdiplomet:- Jeg er meget rørt og glad 
for denne ære, som kommer behørigt op på væggen 
derhjemme. Sammen med Britha er jeg altid glad for, at vi 
kan sætte dialog og hygge godt i gang omkring bordene 
også her i klubben. Kaj blev i øvrigt hentet op til 

overrækkelsen af æresdiplomet fra køkkenet midt i 
tilberedelse af hans verdensberømte Rice Taffel med det 
hele. Vi elsker det!
Kaj blev uddannet kok hos Vigand Larsen på Sø 
Pavillonen i København samt på Slotspavillonen i 
Hillerød. Han stak til søs stærkt anbefalet af far Harald 

med ØK 1954, de første 
fem år på SELANDIA, 
hvor han avancerede fra 
u n g k o k  t i l  c h e f k o k . 
D e r e f t e r  h o v m e s t e r 
BINTANG på Vestafrika 
og i de følgende 18 år på 
mange andre ØK skibe, 
inden han kom til Hol-
bergsgade.�

Intens oplevelse af 
Verden
Kaj har som hovmester 
været med i en fantastisk 
udvikling på skibene fra 
dengang med op til 75 
private passagerer - ofte 
med hunde, katte og 
sågar heste - ud over 
noge t  s tø r re  bas i s -
besætn inger,  end v i 
kender i dag. 

-Det var jo helt andre 
rammer dengang, kom-
menterer Kaj, hvor vi over 
hele verden virkelig kom 
til havnene og oplevede 
en helt fremmed, eksotisk 
og ofte vild verden, som 
i n g e n  a n d r e  h a v d e 
mulighed for. Og jeg 
forstår fuldt, at så mange 
p r i v a t e  p a s s a g e r e r 
brugte ikke uvæsentlige 
formuer på at sejle med 
os. Det gav så også os 
store udfordringer med 

mad, service og underholdning. Jeg oplevede ofte blandt 
passagererne en glubende appetit på det fremmede 
såvel kulinarisk som udfordringer, når de gik i land i 
fremmede havne. Det var jo ofte deres første møde med 
den fremmede verden, så vi med ØK-flåden var med til at 
samle mennesker over havene. I dag flyver vi jo til det 
hele på få timer – dengang sejlede vi ofte i månedsvis, og 
det var med til at få verden under huden i højere grad, end 
vi kender det i dag. 

Mange af datidens handelsskibe var til de private 
passagerer forsynet med flotte kamre, spise- og, 
rygesalon, mahognimøbler betrukket med skind, 
dansegulv og ofte faciliteter til svømning samt andre 
fritidssysler for passagerne under de ofte mange dage i 
søen. 

Æresmedlem Kaj Runchel: - ØK-passagerer fik Verden mere under neglene dengang 

7

Da Kaj Runchel kom til Hovedkontoret, hvor han afløste 
hovmester Knud Larsen, kom den daglige udfordring 
sammen med hans team til at stå på bespisning af de op 
til 750 kolleger samt adskillige større og mindre 
middagsselskaber for direktionen og ledelsen i øvrigt.� �   
              ELJ

Det er næsten ikke til at skelne mellem Kaj dengang og nu – i datidens fulde hovmesteruniform til nu foran 
SELANDIA-pladen i Asia House.  

Passagererne nød dagligt godt af service og servering i de 
elegante spisesaloner. Her foto fra cocktail-dinner på 
JUTLANDIA, 1962, 

Runchel-livret: And Cam a Ling 

Vi har fået opskriften (til seks personer) på Kaj 
Runchels hofret, som vi gerne hører, om du - kære 
læser - tør gå i lag med: 
Anden udbenes og fyldes med 100 gram ris, der 
efter at have kogt i ti minutter, afkølet blandes med 
valnødder champignon, dadler, røde og grønne 
cocktailbær, ananas, syltet ingefær, bambusskud 
og revet appelsinskal. Anden bindes herefter 
sammen og steges i ovn i en dyb, ovnfast skål med 
låg. Når anden er godt brunet, overhældes den med 
sky, dog ikke mere end, brystet er synligt, da det 
skal vær sprødt ved servering. Under stegningen 
tilsættes cognac og madeira. Steges 2-3 timer ved 
175 grader. Serveres i den ovnfaste skål. Som 
tilbehør foreslår Kaj frisk frugtsalat blandet med 
flødeskum og hakkede valnødder. Brun sky til 
anden: Ben, hals, krås, lever og hjerte brunes med 
gulerødder, løg og appelsinskal og tilsættes 
appelsinsaft, lidt soyasauce samt vand, så det 
dækker, og koges en times tid. 
--
Retten er kinesisk og opkaldt efter en lille by. Den er 
oprindeligt opfundet af hovmester Eugen 
Christensen, som sejlede i Kompagniets såkaldte, 
hvide både. Det var en meget velset livret for mange 
passagerer, ofte også til særlige middage i 
Holbergsgade. 

Skibsklokken fra MS KINA vil givet i fremtiden sætte 
mange søværts tanker i gang ved sin nye placering i 
Sømandshjemmet Bethel, Nyhavn. Klokken blev 
skænket af ØK Fondens formand, Erik Bøgh 
Christensen, ved en lille ceremoni til hjemmets næst-
formand, Erik Norman Svendsen, og bestyrelses-
medlem Søren Søgaard samt bestyrerparret, Dorte og 

Poul Jensen. Samtidig med overrækkelsen af klokken 
fulgte kr. 21.000 fra ØK Klubben, som blev provenuet af 
klubbens store auktions-arrangement til formålet  i 
februar med Jesper Bruun-Rasmussen i Asia House 
(omtalt forrige blad).

Som Norman Svendsen sagde det under over-
rækkelsen: - Jeg er sikker på, at skibsklokken sætter 
mange tanker i gang, når vores gæster ser det flotte 
ophæng, såvel blandt søværts interesserede som de 
mange landkrabber, der i stigende grad besøger os. 

Bethel står foran væsentlig renovering og udvidelse af 
værelseskapaciteten, men Søren Søgaard kunne 
allerede ved overrækkelsen afsløre, der arbejdes på, at 
skibsklokken får en central placering i den nye 
reception. I øvrigt var Søren påmønstret to gange på 
KINA i sine unge dage, 1965 og 1966.

MS KINA blev leveret til ØK 1948 som det fjerde i 
rækken af det navn. ØK overtog klokken i 1969 ved salg 
til et rederi i Monrovia, og hun blev ophugget 1973 i 
Taiwan.� �                                             ELJ

Sømandshjemmets næstformand, Erik Norman Svendsen, og 
bestyrelsesmedlem Søren Søgaard, hilser med tilfredshed 
KINA-skibsklokken velkommen i sit rette element i Nyhavn. 
(Foto: Erik Ljunggren).

KINA-skibsklokke til Bethel
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u n g k o k  t i l  c h e f k o k . 
D e r e f t e r  h o v m e s t e r 
BINTANG på Vestafrika 
og i de følgende 18 år på 
mange andre ØK skibe, 
inden han kom til Hol-
bergsgade.�

Intens oplevelse af 
Verden
Kaj har som hovmester 
været med i en fantastisk 
udvikling på skibene fra 
dengang med op til 75 
private passagerer - ofte 
med hunde, katte og 
sågar heste - ud over 
noge t  s tø r re  bas i s -
besætn inger,  end v i 
kender i dag. 

-Det var jo helt andre 
rammer dengang, kom-
menterer Kaj, hvor vi over 
hele verden virkelig kom 
til havnene og oplevede 
en helt fremmed, eksotisk 
og ofte vild verden, som 
i n g e n  a n d r e  h a v d e 
mulighed for. Og jeg 
forstår fuldt, at så mange 
p r i v a t e  p a s s a g e r e r 
brugte ikke uvæsentlige 
formuer på at sejle med 
os. Det gav så også os 
store udfordringer med 

mad, service og underholdning. Jeg oplevede ofte blandt 
passagererne en glubende appetit på det fremmede 
såvel kulinarisk som udfordringer, når de gik i land i 
fremmede havne. Det var jo ofte deres første møde med 
den fremmede verden, så vi med ØK-flåden var med til at 
samle mennesker over havene. I dag flyver vi jo til det 
hele på få timer – dengang sejlede vi ofte i månedsvis, og 
det var med til at få verden under huden i højere grad, end 
vi kender det i dag. 

Mange af datidens handelsskibe var til de private 
passagerer forsynet med flotte kamre, spise- og, 
rygesalon, mahognimøbler betrukket med skind, 
dansegulv og ofte faciliteter til svømning samt andre 
fritidssysler for passagerne under de ofte mange dage i 
søen. 

Æresmedlem Kaj Runchel: - ØK-passagerer fik Verden mere under neglene dengang 
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Da Kaj Runchel kom til Hovedkontoret, hvor han afløste 
hovmester Knud Larsen, kom den daglige udfordring 
sammen med hans team til at stå på bespisning af de op 
til 750 kolleger samt adskillige større og mindre 
middagsselskaber for direktionen og ledelsen i øvrigt.� �   
              ELJ

Det er næsten ikke til at skelne mellem Kaj dengang og nu – i datidens fulde hovmesteruniform til nu foran 
SELANDIA-pladen i Asia House.  

Passagererne nød dagligt godt af service og servering i de 
elegante spisesaloner. Her foto fra cocktail-dinner på 
JUTLANDIA, 1962, 

Runchel-livret: And Cam a Ling 

Vi har fået opskriften (til seks personer) på Kaj 
Runchels hofret, som vi gerne hører, om du - kære 
læser - tør gå i lag med: 
Anden udbenes og fyldes med 100 gram ris, der 
efter at have kogt i ti minutter, afkølet blandes med 
valnødder champignon, dadler, røde og grønne 
cocktailbær, ananas, syltet ingefær, bambusskud 
og revet appelsinskal. Anden bindes herefter 
sammen og steges i ovn i en dyb, ovnfast skål med 
låg. Når anden er godt brunet, overhældes den med 
sky, dog ikke mere end, brystet er synligt, da det 
skal vær sprødt ved servering. Under stegningen 
tilsættes cognac og madeira. Steges 2-3 timer ved 
175 grader. Serveres i den ovnfaste skål. Som 
tilbehør foreslår Kaj frisk frugtsalat blandet med 
flødeskum og hakkede valnødder. Brun sky til 
anden: Ben, hals, krås, lever og hjerte brunes med 
gulerødder, løg og appelsinskal og tilsættes 
appelsinsaft, lidt soyasauce samt vand, så det 
dækker, og koges en times tid. 
--
Retten er kinesisk og opkaldt efter en lille by. Den er 
oprindeligt opfundet af hovmester Eugen 
Christensen, som sejlede i Kompagniets såkaldte, 
hvide både. Det var en meget velset livret for mange 
passagerer, ofte også til særlige middage i 
Holbergsgade. 

Skibsklokken fra MS KINA vil givet i fremtiden sætte 
mange søværts tanker i gang ved sin nye placering i 
Sømandshjemmet Bethel, Nyhavn. Klokken blev 
skænket af ØK Fondens formand, Erik Bøgh 
Christensen, ved en lille ceremoni til hjemmets næst-
formand, Erik Norman Svendsen, og bestyrelses-
medlem Søren Søgaard samt bestyrerparret, Dorte og 

Poul Jensen. Samtidig med overrækkelsen af klokken 
fulgte kr. 21.000 fra ØK Klubben, som blev provenuet af 
klubbens store auktions-arrangement til formålet  i 
februar med Jesper Bruun-Rasmussen i Asia House 
(omtalt forrige blad).

Som Norman Svendsen sagde det under over-
rækkelsen: - Jeg er sikker på, at skibsklokken sætter 
mange tanker i gang, når vores gæster ser det flotte 
ophæng, såvel blandt søværts interesserede som de 
mange landkrabber, der i stigende grad besøger os. 

Bethel står foran væsentlig renovering og udvidelse af 
værelseskapaciteten, men Søren Søgaard kunne 
allerede ved overrækkelsen afsløre, der arbejdes på, at 
skibsklokken får en central placering i den nye 
reception. I øvrigt var Søren påmønstret to gange på 
KINA i sine unge dage, 1965 og 1966.

MS KINA blev leveret til ØK 1948 som det fjerde i 
rækken af det navn. ØK overtog klokken i 1969 ved salg 
til et rederi i Monrovia, og hun blev ophugget 1973 i 
Taiwan.� �                                             ELJ

Sømandshjemmets næstformand, Erik Norman Svendsen, og 
bestyrelsesmedlem Søren Søgaard, hilser med tilfredshed 
KINA-skibsklokken velkommen i sit rette element i Nyhavn. 
(Foto: Erik Ljunggren).

KINA-skibsklokke til Bethel
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Formandens hjørne:

Inger og ØK rundede 200 år - 200+ bekræftet til festen 

- Maria O. Jensen og Niels Veje nu i bestyrelsen

Inger Holbech fejrede 27.3 sin fødselsdag i Asia House. 
Sammen med ØK fyldte Inger sammenlagt 200 år! Inger 
blev fejret på behørig vis, men vi venter med at fejre 120 
års dagen for ØK til 4.8 i Langelinie Pavillonen, hvor vi jo 
også markerer 70 året  for den gamle ØK Bold-/Sports 
Klub, som senere blev til ØK Klubben. Se i øvrigt hele 
historikken om Klubben samt yderligere fakta om festen 
4.8. inde i bladet. 

A l t  e r  p å  p l a d s 
omkring festen, 4.8., 
og allerede nu er 
næsten 200 tilmeldt, 
så i øvrige - skynd 
jer, hvis i  havde 
tænkt jer at deltage. 
”Snooze and you 
may loose!”. Der er 
faktisk allerede en 
venteliste for med-
lemmer, som gerne 
vil invitere mere end 
en gæst med. Der er 
lagt op til en herlig 
aften; specielt hvis vi 
har  ve j rguderne 
med os.

Vo r e s  g e n e r a l -
forsamling løb af 
stablen 23.3. Kaj 
Runchel blev sam-
tidig hyldet for de mange tons ris, han over tiden har kogt 
i forbindelse bl.a. med servering af sin berømte ris taffel. 
Nu kan Kaj fremadrettet - og resten af sine dage - spise 
med ganske gratis! 

I bestyrelsen sagde vi farvel og mange tak til Jens 
Høding og Peter Buron samt velkommen til Maria 
Jensen og Niels Veje, som begge nu giver en hånd med i 
aktivitetsudvalget. Vi har allerede taget hul på et nyt år 
med traditionsrige arrangementer plus nye ideer. Skriv 
endelig til os, hvis du har forslag til et arrangement.

Intet nyt omkring Medarbejderfonden udover at 
styrelsen arbejder på vores ansøgning om at lukke 
Fonden og overføre midlerne til klubben.

Vores auktionsdag i Asia House, 7. februar, indbragte 
21.000 kr. til Sømandshjemmet Bethel i Nyhavn, og 
ØK´s Almennyttige Fond kunne yderligere lige inden 
påske, overdrage en original ”KINA IV” skibsklokke som 
gave til Bethel.

Vores nye hjemmeside gik i luften i april. Den er nu mere 
brugervenlig, idet man bl.a. kan søge på ”alt”, fotos kan 
nemt uploades, og man kan tilmelde samt betale online 
og samtidig modtage kvittering. Vi laver løbende 
forbedringer af hjemmesiden. Håber I bliver glade for 
den.

Bladet er igen fyldt med spændende ting og gode 
historier samt minder 
fra de glade og gode 
ØK tider.
Vores bornholmske 
redaktør og hans 
t e a m  k a n  e n d n u 
engang levere jer et 
flot blad! Fødsels-
dagsportrættet  er 
denne gang med Erik 
Bøgh Christensen, 
s o m  m e r e  e l l e r 
mindre er lige så ung 
som Klubben!

God forsommer til 
jer alle - forhåbent-
lig ses vi ved vores 
ar rangementer  i 
a u g u s t  o g  s e p -
tember eller resten 
af året!� � �

Bedste hilsener Andy

Her er det nye bestyrelseshold efter generalforsamlingen, 23. marts, dog uden 
det ene af de to nye medlemmer, Niels Peder Veje, som var forhindret denne 
aften. Fra venstre: Ole John Mohsen, næstformand og redaktør Erik Ljunggren, 
Annelise Hansen, Maria Jensen, formand Andy Vels Jensen, sekretær Søren 
Søgaard, Britha Runchel, nu formand for aktivitetsudvalget, Jens Bjergmose og 
Birgitte Funch, ny kasserer efter Jens Høding. (Foto John Busch).


